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a r m a n m e l i . i r
گفــت و گــو

علی اصغر زرگر در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 قطر برای مهلت گرفتن 
گــزارشاز ایران سفر کرد

سخنگوی قوه قضاییه:
 اهانت به مقامات جزو جرایم قابل 

گذشت است؛ شاکی خصوصی می خواهد  آرمـان ملی- علیرضا 
قطر  مواضع  پورحسین: 
پس از تحريم از سوي برخي 
کشورهاي عربی تغيير کرد 
و تمايل بيشتري به سمت 
ايران پيدا کرد. ايران از آن زمان تاکنون مسير 
تنفس قطر بوده و در تنگناي تحريم مواد 
ضروري خوراکي و بهداشتي در اختيار اين 
کشور قرار داده است و اگر ايران نبود شايد 
شرايط به مراتب براي آنها سخت مي شد. در 
ماه هاي اخير و به دنبال کاهش تنش ها ميان 
قطر و کشورهاي عربي، اين کشور تمايل پيدا 
کرده تا صلح و ثبات را بيشتر در منطقه حاکم 
کند و به دنبال اين است تا تنش ميان ايران و 
آمريکا را نيز کم کند با روي کارآمدن جو بايدن 
فضا تغيير کرده، هرچند هنوز اقدام ملموسي 
مشاهده نشده است اما در اين ميان، قطر اين 
تغيير را احساس کرده و بارها اعلام کرده که 
حاضر به ميانجيگري ميان ايران و آمريکاست. 
در همين راستا، به نظر مي رسد قطر حامل 
پيامي از سوي آمريکا بوده و آن را از طريق 
وزيرخارجه خود به مقامات بلندپايه ايران 
تحويل داده است. پيامی که شايد خواستن 
زمان بيشتر از ايران باشد. در راستای بررسی 
اين مساله »آرمان ملی« گفت وگويی با 
علی اصغر زرگر، کارشناس مسائل بين الملل 

داشته است که در ادامه می خوانيد.
 قــطر می توانــد نقش میانجی را 
به خوبی میان ایران و آمریکا ایفا کند و آیا 

مورد پذیرش ایران قرار می گیرد؟
قطر بارها اعلام کرده بود که آمادگی 
ميانجيگری را دارد و آن را از طرفين در 
هفته های اخير خواسته بود. قطر به مراتب 
ويژگی هايی دارد که شايد کشورهای اروپايی 
و عمان و پاکستان برای ميانجی گری ندارند. 
ايران اعتماد بيشتری به قطر دارد و اين اعتماد 
در سال های اخير بيشتر نيز شده است. قطر 
به نوعی قصد دارد خود را محور ديپلماتيک 
منطقه کند و به همين علت ميان طالبان و 
آمريکا نيز جلساتی برگزار کرد و ميزبان آنها 
شد. اين کشور پتانسيل های اقتصادی خوبی 
دارد که اين فضا را می دهد تا نظر تمام کشورها 
را جلب کند. قطر تقريبا در حال بدل شدن به 
يک مرکزيت است. قطری ها در سفر به ايران 
حامل پيام بوده اند و اين پيام نيز در راستای 
حل مشکل ايران و آمريکاست. قطر به احتمال 
زياد از ايران خواسته است تا گام به گام در 

راستای احيای برجام پيش آيد.
 بایدن این تمایل را دارد تا با دادن 
امتیازهایی مشکلات خود را با ایران 
کمتر کند و این امر می تواند شامل چه 

مواردی باشد؟
در وهله اول بايد به اين موضوع توجه داشت 
که موضوع احيای مذاکرات برجامی به منزله 
مذاکرات مجدد برای رسيدن به برجام جديد 
نيست. بلکه در حال حاضر اصل موضوع برای 
دولت و حاکميت ايران آن است که اگر دولت 
جديد آمريکا به توافقنامه برجام آنگونه که به 
امضای وزير امور خارجه دوره دولت اوباما و 
شورای امنيت سازمان ملل رسيد، برگردد. 
ايران نيز به تعهدات پذيرفته شده در متن  
برجام برخواهد گشت. لذا در اين مرحله به 
نظر می رسد ايران در حال حاضر به پذيرش 
شرطی از جانب آمريکا و مذاکره جديد به 
استثنای مذاکره برای ترتيبات برگشت آمريکا 
به برجام نيست. بديهی است طرفين در رابطه 
با برگشت به توافق برجام جدی هستند. 
ايران تحت تحريم های سخت اقتصادی و 
بانکی است و نياز به گشايشی در رفع بخشی 
از تحريم های اقتصادی و نفتی و خصوصا 
تحريم های بانکی دارد؛ فلذا تمامی محافل 
سياسی در ايران در اين مورد متفق القول 
هستند که درصورتی که برگشت آمريکا به 
برجام با رفع بخشی از تحريم ها همراه باشد، 
ايران می تواند به تعهدات برجامی برگردد. از 
نگاه جريان دموکرات ها در آمريکا، ايران يک 
بازيگر مهم منطقه ای در غرب آسياست و در 
سياست خاورميانه ای بايدن تعامل با ايران در 
اولويت قرار خواهد گرفت. آمريکا برای حل و 
فصل مسائل افغانستان، عراق، سوريه و يمن 
به نظر مثبت ايران نياز دارد. برای همين دور 
از انتظار نيست که دولت بايدن در آمريکا با 
هدف بهره گيری از ظرفيت های منطقه ای 
ايران به ويژه در بحران های عراق و سوريه برای 
داشتن فرصت و انرژی لازم جهت کنترل چين 
و روسيه به ايران امتيازاتی در حوزه کاهش 

تحريم ها در دو بعد نفتی و بانکی دهد.
 در راستـای حل این مشکل مشخصا 
قطر ممکن است چه پیشنهادی را به 
ایران از سوی غربی ها منتقل کرده باشد؟

و رفع  برجام  به  بازگشت  بايدن قصد 
تحريم ها را دارد اما زمان می خواهد تا مشکلات 
داخلی خود را تا حدودی برطرف کند و با 
همپيمانان خود نيز به توافق برسد. سفر مقام 
قطری به ايران برای خريدن وقت است. آنها 
احتمالا از ايران خواسته اند تا ضرب الاجل و 
خروج از پروتکل الحاقی را به تعويق انداخته و 
زمان بيشتری به آمريکا بدهد. آنها می خواهند 
به دنبال اين تعويق راهکاری پيدا کنند که 
هم ايران راضی شود و هم خودشان متضرر 
نشوند و جايگاه فعلی را خيلی از دست ندهند. 
وزيرخارجه قطر وعده هايی احتمالا به مقامات 
ايران نيز در اين خصوص داده و شايد بستر 

اطمينان سازی را نيز فراهم کرده باشد.

فعال سياسی اصولگرا، در رابطه با سهم خواهی طيف اصولگرا 
در انتخابات ۱۴۰۰ گفت: چه اصلاح طلب و چه اصولگرا و چه 
مجموعه آنها همه در کشوری، زندگی می کنند که متعلق به 
همه ماست. يقينا بايد در رفتار، گفتار و روش خود به گونه ای 
عمل کنيم که بيگانگان در اين بين سوءاستفاده نکنند. احمد 
کريمی اصفهانی افزود: آن چيزی که در داخل باعث اختلاف 
ديدگاه بين اين گروه ها می شود، اختلاف درون خانوادگی 
ماست و مسلما با تبادل نظر می توانيم به سمت درستی برويم 
چون همه ما در خصوص استقلال، آزادی و قدرت کشور 
اشتراک نظر داريم و عملکرد ما نبايد به صورتی باشد که دشمن 
سوءاستفاده کند. ما دشمنی مشترک داريم؛ غرب به سرکردگی 
آمريکا مجموعا به دنبال ضربه زدن به ايران است. کريمی 
اصفهانی تاکيد کرد: اصولگرايان چه شورای وحدت و چه شورای 
ائتلاف و چه ساير گروه ها با تخريب، آسايش و آرامش انتخابات 
را از بين می برند بنابراين حضور مردم در انتخابات کم می شود 

و اين خيانت است.

يک فعال سياسی اصلاح طلب بيان کرد: صدای تندروهای 
داخلی همنوای نتانياهو و رضا پهلوی است. جواد امام با اشاره 
به گمانه زنی ها درخصوص علی لاريجانی و حضور او در اردوگاه 
اصلاح طلبان تاکيد کرد: تا امروز از طرف جبهه اصلاحات هيچ 
کانديدايی معرفی نشده است و ما تا امروز برنامه و تصميمی در 
اين رابطه و گزينه ای مثل لاريجانی نداشته ايم. آنچه مدنظر 
خاتمی است تصميم جبهه اصلاحات است. هر تصميمی در 
مجموعه اصلاح طلبان به اتفاق آرا به جمع بندی برسد مدنظر 
خاتمی است. قطعا جريان اصلاحات به دنبال کانديدای 
اجاره ای، نيابتی و ائتلافی نيست. او در رابطه با روند افزايشی 
تخريب خاتمی و جريان اصلاح طلب توسط تندروها تاکيد 
کرد: ماموريت گروهی تخريب است و امروز در فضای مجازی 
کليپ هايی را منتشر می کنند که هيچ ارتباطی با خانواده 
خاتمی ندارد ولی گفته می شود دختر خاتمی يا پسر خرازی 
هستند و مراسم عروسی و... را نشان می دهند. متاسفانه با 

تهمت، رذالت را به حد اعلا رسانده اند و تخريب می کنند.

فعال سياسی اصلاح طلب گفت: اما اگر نامزدی از اصلاح طلبان 
تاييد شود، يعنی نامزد قوی و موثر در جبهه اسلامی نه نامزدی 
که شورای نگهبان تاييد کند، می تواند به کشاندن مردم به پای 
صندوق های رای کمک کند. اگر مشارکت بالای 6۰ درصد باشد 
بی ترديد اصلاح طلبان برنده انتخابات خواهند شد. اسماعيل 
گرامی مقدم درخصوص وضعيت کشور در صورت پيروزی 
اصولگرايان در انتخابات ۱۴۰۰ خاطرنشان کرد: تصميماتی که 
افراطی و برخلاف منافع ملی است، مانند تصميمات غيرمنطقی 
که مجلس می گيرد بر کشور تاثيرگذار است. اصلاح طلبان ثابت 
کردند که پافشاری بر مطالبات مردم، نظام و سازمان دادن به 
منابع مالی و اقتصاد کشور همواره در اولويت برنامه آنها بوده است. 
او ادامه داد: با توجه به اينکه اين طرف هم رئيس جمهور آمريکا 
دنبال مذاکره با ايران و رفع تحريم هاست اگر يک فرد اصلاح طلب 
در راس قوه مجريه باشد البته با هماهنگی با مقام معظم رهبری 
که ايشان بايد اجازه مذاکره را بدهند، به نظر می رسد که بتوانيم 

از سد تحريم ها عبور کنيم.

 اصلاح طلبان
  با مشارکت بالای

 60 درصد پیروزند

 کلیپ منتشرشده
  تحت عنوان خانواده

 خاتمی کذب است

 سهم خواهی طیف ها
  در انتخابات 
خیانت است 

   بایدن زمان می خواهد
  لغو تحریم های بانکی پیشنهاد 

احتمالی آمریکاست

آرمان ملی- حمید شجاعی:  اصلاح طلبان با اينکه اخيرا هيات رئيسه و رئيس  
موقت سازوکار اجماع ساز خود موســوم به جبهه اصلاح طلبان ايران را انتخاب 
کرده و يک گام ديگر به سمت انتخابات برداشتند اما برخی معتقدند که آنها هنوز 
هم بايد به برخی مشکلات درون جريانی و تشکيلاتی خود بپردازند و تشکيلاتی 
روی کار آورند که کاملا دموکراتيک باشد. به عقيده برخی، جبهه اصلاح طلبان 
ايران همان شورای عالی است و فرقی نکرده؛ لذا در رويکرد اصلاح طلبان نسبت 
به انتخابات ۱۴۰۰ تغييری حاصل نشده است. سيدصادق خرازی معتقد است: 
»اصلاح طلبان با اين سازوکار به جامعه اين پيام را منتقل کردند که هيچ چيز در 

جريان اصلاحات تغيير نکرده است.«
  تقدم بازیابی سرمایه اجتماعی 

اواسط دی ماه بود که پس از کش وقوس های بســيار پيرامون چگونگی کنش 
اصلاح طلبان برای حضــور در انتخابات ۱۴۰۰ و انتخــاب کانديدای اجماعی 
بالاخره سازوکار اجماع ســاز و نهاد تصميم گير اصلاح طلبان تحت عنوان نهاد 
اجماع ساز متشکل از 3۰ حزب و اشخاص حقيقی تاسيس و جايگزين شورای 
عالی سياستگذاری شــد. اين شــورا تا پيش از اين در ادوار مختلف انتخاباتی 
موفقيت های بســياری را برای اصلاح طلبان بــه بار آورده بــود. اما تحولات 
پيرامون اين شــورا و اســتعفای رئيس و نايب رئيس آن باعث شد تا مباحثی 
پيرامون انحلال شورای عالی مطرح شود و بالاخره نيز تشکيل نهاد اجماع ساز 
مهر تاييدی بر پايان کار اين شورا زد. با اين حال هرچند اين نهاد اجماع ساز که 
نامش را به جبهه اصلاح طلبان ايران تغيير داده اند چندی اســت که روی کار 
آمده اما انتقاداتی را نيز پيرامون خود می بيند. چنانکه عده ای معتقدند جبهه 
اصلاح طلبان ايران همان شورای عالی سياستگذاری با همان کارکردهاست که 
صرفا تغيير نام داده است. تغيير برخی افراد و روی کارآمدن چهره های جديدی 
همچون بهزاد نبوی، نيز نتوانسته کارکرد اين نهاد جديد را توجيه کند. چراکه 
برخی معتقدنــد اصلاح طلبان که خود از دل جامعه برخاســته اند نمی توانند 
سازوکارهای دموکراتيک را رعايت نکرده و بر مبنای همان رويکردهای سابق 

عمل کنند. البته در مورد چگونگی انتخاب افراد حاضر در جبهه اصلاح طلبان 
ايران مباحثی مطرح می شــود که در جای خود محل تامل است. از همين رو 
است که سال هاست بحث آسيب شناســی و نقد درون جريانی از سوی برخی 
اصلاح طلبان مطرح می شود اما هنوز به اين امر مهم پرداخته نشده است. آنچه 
مسلم است اصلاح طلبان بايد اين نکته مهم را در نظر بگيرند که هر گونه اجماع 
يا ايجاد سازوکار و تشکيلات برای حضور در انتخابات صرفا با حضور مردم پای 
صندوق های رای ارزش خواهد داشت. لذا به نظر می رسد اصلاح طلبان بيش از 
اينکه به دنبال آرايش شکلی خود باشند، بايد زمان خود را برای بازيابی سرمايه 
اجتماعی و ترغيب مردم برای حضور در انتخابات و حمايت از نامزد خود بگذارند.

 سازوکار اصلاح طلبان دموکراتیک نیست
يک فعال سياســی اصلاح طلب در ارتباط با تحولات اخير اين جريان پيرامون 

نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان اظهار داشــت: انتقاد ما از تحولاتی که منجر 
به تشکيل اين نهاد شده اين اســت که اصلاح طلبان با اين سازوکار به 
جامعه اين پيــام را منتقل کردند که هيچ چيــز در جريان اصلاحات 
تغيير نکرده است. هر آنچه منجر به نتايج فعلی در جريان اصلاحات 
شده برقرار است. خبرآنلاين نوشت، سيدصادق خرازی گفت: جريان 

اصلاحات هنوز باور نکرده است که ريشه اش بايد در دل جامعه 
باشد. نمی شود که شــما حرف از مردم و جامعه بزنيد و 
سازوکار و شفافيتی برای حضور جامعه در عالی ترين نهاد 
سياست گذاری خود نداشته باشيد. اصلاح طلبان که 

فقط همين افراد تکراری نيستند که برخی از دهه 
6۰ و تشکيل جبهه پيروان خط امام تا به امروز بر 

اين مسند نشســته اند و برای کل جوانان و 
دانشجويان و مردمی که آرزوی تغيير و 

تحول را داشتند و به اين جريان دل 
بستند تصميم بگيرند. وی افزود: 

نمی شود که شما حرف از تحول خواهی و شــفافيت و پاسخگويی و مدرنيته و 
همگام شدن حکومت با تحولات دنيا بزنيد اما سازوکار تصميم گيری خودتان از 
عقب مانده ترين شيوه های موجود در دنيا باشد. دبيرکل حزب ندای ايرانيان بيان 
کرد: حزب ندای ايرانيان دو سال قبل پيشنهاد خود را برای دموکراتيک کردن 
سازوکار تشــکيل نهاد عالی اصلاح طلبان ارائه کرد. براساس اين پيشنهاد که 
رسما به شورای هماهنگی جبهه اصلاحات ارسال شد پيشنهاد کرديم بخشی از 
اعضای نهاد عالی مستقيما با رای بدنه جريان اصلاحات در تهران و ساير استان ها 
انتخاب شوند. نمی شود که شما به آن دانشجو يا به آن کسی که قرار است صدای 
اين جريان باشد بگوييد تو فقط بايد دنباله رو باشی. اين حرف شوخی است. وی 
ادامه داد: در جامعه جوان و تحصيلکرده امروز ده ها هزار جوان داريم که قدرت 
تحليل به مراتب قوی تر و دقيق تر و به روزتری از آقايانی دارند که از دهه 6۰ در 
حال تصميم گيری هستند و جايشان را به افراد جوان تر نمی دهند. اگر اين افراد 
می توانستند تصميمات درست بگيرند که جريان اصلاحات امروز در اين وضعيت 
قرار نداشت. سفير سابق کشورمان در فرانسه عنوان کرد: بخشی از مشکل امروز 
اين جريان عملکرد دولت است، بخشی که به خود ما اصلاح طلبان برمی گردد. 
تا زمانی که سازوکار انتخاب دموکراتيک نشود نمی شود اميد چندانی به گرفتن 
تصميمات درست توسط جريان اصلاحات داشت. ضمن اينکه زنان و جوانان 
حلقه مفقوده در اين نهاد هستند. اينکه شما جوانانی که به يک حزب و جريان 
خاص نزديک هستند انتخاب کنيد که در رای گيری اکثريت داشته باشيد 
دهن کجی به همــه جوانان اصلاح طلب اســت. جوانان اصلاح طلب 
نحله های مختلفی دارند. امروز اکثريت آنها منتقد اين ســازوکار و 
انتخاب هستند. خرازی اظهار کرد: يک اتفاق جديد هم در اين شورا 
حضور آقای بهزاد نبوی است. ايشــان فردی دنياديده و باتجربه و 
منصف است. حضور ايشــان می تواند اميد و دلگرمی 
در اين نهاد باشد. تحولات و تصميمات آينده اين 
نهاد برای ما خيلی مهم اســت. انتقادات مان را 
هم انتقال داده ايم. اگر منافع جريان اصلاحات 
و جوانــان اين کشــور در اين نهــاد قربانی 
منافع برخی احزاب شود دليلی ندارد که 
بخواهيم همراهی کنيم حتی اگر مجبور 
شويم کناره گيری کنيم. وی تصريح کرد: 
نمی توان مدعی اصلاحات در جامعه بود 

اما تن به اصلاحات درون جريانی نداد.

   رئیسی کاندیدای ریاست جمهوری نمی شود؟!

»آرمان ملی« از انتقادات به جبهه اصلاح طلبان ایران گزارش می دهد

احیای سرمایه اجتماعی یا اجماع انتخاباتی؟
  صادق خرازی: نمی توان مدعی اصلاحات بود اما تن به اصلاحات درون جریانی نداد

آرمان ملی - مطهره شفیعی: تنها مرور توئيت های منتشرشده از 
سوی دلواپسان در شامگاه دوشنبه و سه شنبه کافی بود که همگان متوجه 
شوند تيری به درستی به اتاق فکر اين جريان اصابت کرده است. تيری که 
پرده از آنچه در پارلمان مملو از دلواپس می گذرد، جدا کرد و نمايان شد که 
برخی دلواپسان مجلس چگونه براساس منافع جريانی خودشان و تنها با 
قصد تضعيـف دولــت روحانی به تصويـــب برخی قوانيــن می پــردازند. 
مسعودپزشکيان مهمان برنامه جهان آرا بود و شايد اميرحسين ثابتی مجری 
دلواپس جهان آرا تصور آن را نداشت که در برابر صراحت و پاسخ های بدون 
سانسور نايب رئيس اول مجلس دهم چنان درمانده شود که همفکرانش 
پس از پايان برنامه به شماتتش بپردازند. پزشکيان را به عنوان يک چهره 
اصلاح طلب آزاده می شناسند که هيچگاه نپذيرفت در قالب حزب به کسب 
موقعيت بپردازد، چراکه همواره تاکيد دارد تخصص بايد اولويت نخست 
در انتصاب ها باشد و رای مردم تبريز به او در انتخابات های مجلس هشتم 
تا يازدهم رای به يک نيروی سياسی اصلاح طلب نبود، بلکه رای به يک 
متخصص اصلاح طلب بود که اسير جوسازی گروه های انحصارطلب در 
پارلمان نمی شود، بلکه به بيان عقايد خودش می پردازد. البته پزشکيان در 
برنامه جهان آرا اشاره به اين موضوع داشت که در مجلس صحبت نمی کند 

زيرا از قبل تصميمات گرفته می شود و نظر نمايندگان اهميتی ندارد!
 پزشکیان کاندیدای 1400؟

يکی از مهم ترين موضوعاتی که ديروز مسعود پزشکيان در برنامه جهان آرا 
مطرح کرد، احتمال کانديداتوری اش برای انتخابات رياست جمهوری 
۱۴۰۰ بود. نماينده تبريز در مجلس گفت ممکن است برای انتخابات 
۱۴۰۰ کانديدا شود، ولی بايد ببيند روند اتفاقات به چه صورت است. البته 
او 2۱ بهمن هم در پاسخ به پرسش انصاف نيوز مبنی بر کانديداتوری در 
انتخابات رياست جمهوری گفته بود که فعلا در حال بررسی شرايط است و 
فکر می کند که در اين مدت چه پيش می آيد. پزشکيان در واکنش به اينکه 
به چه چيزی فکر می کند و برای چه مردد است، گفت: به همه  اوضاعی که 
در کشور وجود دارد، اعم از امکانات، فرصت ها، افرادی که ممکن است بيايند 
و ايده هايی که مطرح می کنند و توانمندی هايی که داشته باشند. پزشکيان 
در عين حال تاکيد کرد: »نهايتا هر وقت و هر زمانی که آدم بتواند کاری 

برای کشور خود انجام دهد قطعا اين تلاش را خواهد کرد که مفيد به حال 
مملکت و کشور باشد. بايد ديد و منتظر ماند که چه اتفاقی می افتد.« گفتنی 
است پزشکيان در 2۱ ارديبهشت ۱3۹2 و در آخرين روز ثبت نام انتخابات 
رياست جمهوری ايران با حضور در وزارت کشور در اين انتخابات نام نويسی 
کرد، اما از کانديداتوری انصراف داد. به نظر می رسد منظور او از بررسی 
شرايط انتظار برای مشخص شدن تصميم اصلاح طلبان درخصوص نحوه 
ورود به انتخابات ۱۴۰۰ است چراکه پزشکيان خود را مقيد به حرکت در 
چارچوب اصلاح طلبی می داند و تمايل ندارد خدشه ای به تصميمات اين 

جريان وارد کند.
 در زمان اختلاس 8هزار میلیاردی خواب بودیم؟

مسعود پزشکيان در برنامه جهان آرا به موضوعات ديگری هم اشاره 
داشت. به عنوان نمونه، شفافيت را محور سخنانش قرار داد و چنين مطرح 
کرد که »نبايد ۱۰ سال بگذرد و نهاد مسئول بگويد کسی را گرفتيم که 
8هزار ميليارد خورده است. خوابمان برده بود وقتی ۱۰ميليون خورده 
بود يقه او را بگيريم؟« نکته قابل تامل آنجا بود که مجری جهان آرا سعی 
داشت روشنگری های پزشکيان را به طرح شفافيت مجلس ربط دهد 
که نماينده تبريز بارها به او گوشزد کرد موضوعی که مطرح می کند 
در قالب طرح شفافيت مجلس نيست. پزشکيان گفت: »نبايد بگذارند 
کسی 8هزار ميليارد تومان اختلاس کند و بعد او را دستگير کنند، اصلا 
نبايد چنين امکانی وجود داشته باشد.« وی افزود: »اگر می خواهيم 

رانت، رشوه و زمين خواری حل شود، همين قوانينی را که برای 
شفافيت نوشته شده به درستی اجرا کنيم.« نايب رئيس مجلس دهم گفت: 
»رد پول ها مشخص است، برای هر کس چه مقدار واريز شده يا چه مقدار 
داده است.« پزشکيان در بخش ديگری اظهار داشت: »اگر همان نامه امام 
به مالک اشتر )منشور حکومت اسلامی( را اجرا کنند، مملکت گلستان 
می شود. عمل صالح يعنی هوای مردم را داشته باشيم. هوای مردم را داريم؟ 
نداريم و فقط شعارش را می دهيم. فرقی هم ندارد چپ يا راست. مردم از ما 

ناراضی هستند.«
 رمزگشایی از متن استیضاح روحانی 

موضوع ديگری که دلواپسان ساعتی پس از پايان برنامه جهان آرا به نقد 

آن پرداختند، پاسخ پزشکيان درباره استيضاح رئيس جمهور بود که نماينده 
مردم تبريز محکم پاسخ داد: »با استيضاح رئيس جمهور مخالف بودم« و در 
بيان چرايی مخالفتش توضيح داد: »مگر آن حرفهايی که در آن استيضاح 
نوشته بودند به رئيس جمهور ارتباط داشت؟!« همين جمله سبب سکوت 
مجری و شايد پشيمانی از طرح اين سوال شد، چراکه پزشکيان افشا کرد 
در متن استيضاح به مواردی اشاره شده که بی ربط به اختيارات و وظايف 
رئيس جمهور است که مشخص می کند نويسندگان و اصرارکنندگان به 
استيضاح روحانی هدف ديگری غير از آسيب شناسی مشکلات داشتند! 
وی به آنانی که از کمبود مديران متخصص در کشور انتقاد می کنند، گفت: 
»الان هر نماينده ای که به پشت تريبون مجلس می رود، می گويد در مديريت 
مشکل داريم. مگر ما در اين مملکت گذاشته ايم مديری بماند؟! ۴ انگ به 
مدير مستقل، عالم و توانمندی زده می شود که حرف جناح ها و نمايندگان 
را گوش نمی دهد و برکنارش می کنند. من وقتی در وزارت بهداشت دارای 
تجربه شدم به من گفتند برو. يک آدم صفر کيلومتر گذاشتند و او هم زمانی 
که راه می افتد برکنار می شود.« پزشکيان در بخشی از اين برنامه هم از 
عدم تخصص مديران انتقاد کرد و گفت: »اگر از کارشناسان متخصص 
می خواستيم برای حل مشکل مسکن نظر بدهند، الان اين وضعی نبود که 
داريم. براساس نقشه اصولی کار نمی کنيم و تازه به آنچه اشتباه ساخته ايم 

پزُ هم می دهيم.«
 اگر برجام اجرا می شد...

شايد مهم ترين موضوعی که روز گذشته در رسانه ها به  آن پرداخته شد، 
اظهارات پزشکيان درباره برجام بود. نايب رئيس مجلس دهم گفت: »برای 
حضور در کميسيون بررسی برجام گفتم من کارشناس اين کار نيستم، بقيه 
هم نبودند، ولی می گفتند هستيم. بررسی برجام اصلا کار مجلس نبود، 
سياستگذاران بايد کار کارشناسی می کردند. برجام در مجلس مصوب شد 
اما در همان دوره اوباما هم اجرا نشد.« وقتی مجری به اجرای برجام اشاره 
کرد، پزشکيان گفت: »برجام مصوب شد اما اجرا نشد. اگر اجرا می کردند که 
کار به اينجا نمی رسيد« مجری برای اصلاح اظهارات اشتباه خودش گفت که 
منظور من اجرای برجام در زمان اوباماست که پزشکيان به او گفت برجام در 

زمان اوباما هم اجرا نشد!

آرمان ملی: سخنگوی دستگاه قضا گفت: در سال جاری 
با عنايت خداوند و حمايت رياست قوه قضاييه برای انجام 
دادرسی های الکترونيکی در کشور، 2 هزار و ۵۰۰ اتاق در واحد های 
قضايی به سيستم دادرسی الکترونيک مجهز شده است. اهم 
اظهارات غلامحسين اسماعيلی در ادامه آمده است: *انجام 
خدمات کاملا موفقيت آميز در قوه قضاييه و تحول در دستگاه قضا، 
از آغازين روز های مسئوليت آيت ا... رئيسی در قوه قضاييه آغاز شده 
و ارتباطی به اين ايام و اين سفر ها که مقارن با ايام انتخابات است، 
ندارد. در ارتباط با انتخابات آنچه من اطلاع دارم و شما هم اطلاع 
داريد، ايشان در ديداری که با دانشجويان داشتند همين سوال را 
دانشجويان پرسيدند و آيت ا... رئيسی در مقام پاسخ اعلام کردند 
که من به جز قوه قضاييه به مساله و موضوع ديگری فکر نمی کنم. 
تا امروز نه ايشان نظر ديگری داشتند و ما هم که در قوه قضاييه 

هستيم رويکرد ديگری را از ايشان مشاهده نکرديم.
 درباره توهين به رئيس جمهور در 22 بهمن بار ها گفتيم و 
تکرار کرديم که توهين و اهانت را هم خلاف اخلاق و هم خلاق 
قانون می دانيم و زيبنده نيست که در جامعه شاهد شنيدن توهين 
به اشخاص، افراد و به ويژه مقامات کشوری باشيم و بار ها افراد را از 
انجام اين قبيل اعمال برحذر داشتيم. در موضوعی که در اصفهان 
توسط عده معدودی اتفاق افتاد، حتما مطلع شديد که دادستان 
عمومی و انقلاب اصفهان بلافاصله بعد از اين حادثه طی نامه ای به 
اداره کل اطلاعات استان اصفهان اعلام کرد که مقصرين، مسببين و 
افرادی که در اين اقدام نقش داشتند را شناسايی و به مراجع قضايی 
معرفی کنند. تا آنجايی که چارچوب ضوابط و مقررات قانونی اجازه 
دهد دادستان راسا پيگيری خواهد کرد؛ اشکالی در قانون به وجود 
آمد و در پايان دوره قبلی مجلس شورای اسلامی که با اصلاح قانون 
در قانون موسوم به قانون کاهش مجازات حبس، تغييرات ديگری در 
اين قانون پيش بينی شد از جمله اينکه اهانت به مقامات جزء جرايم 

قابل گذشت است و نيازمند شاکی خصوصی است.
 هفته گذشته، متعاقب سفر سال پيش آقای فائق زيدان 
رئيس شورای عالی قضايی کشور دوست و برادر عراق و براساس 
دعوت رسمی ايشان، سفر رياست قوه قضاييه و هيات همراه به 
کشور عراق انجام شد. اين سفر ويژگی ها و دستاورد های فراوان و 
کم نظيری داشت. ديدار و ملاقات هايی که در اين سفر انجام شد در 
سه سطح مقامات رسمی حکومت و دولت عراق، احزاب، گروه ها 

و جمعيت های تاثيرگذار در کشور عراق و ديدار های مردمی بود.
 يکی از موضوعات بسيار مهم مذاکرات، پرونده شهادت حاج 
قاسم سليمانی و ابومهدی المهندس بود که در ملاقات های با 
مقامات قضايی، قضات رسيدگی کننده به اين پرونده هم حضور 
داشتند و گزارشی از وضعيت پرونده و تحقيقاتی که انجام شده ارائه 
دادند. در اين پرونده در ارتباط با مقامات آمريکايی دخيل، از ناحيه 
قاضی رسيدگی کننده در کشور عراق، حکم جلب و دستگيری برای 
ترامپ و برخی ديگر از وابستگان و دست اندرکاران دولت و ارتش 

آمريکا صادر شده و تحقيقات تکميلی اين بخش کامل شده است.
در ارتباط با شرکت هفت تپه دو پرونده در قوه قضاييه و در 
دادگستری داريم. يکی پرونده کيفری مديرعامل اين شرکت است 
که تا الان جلسات متعددی در ارتباط با آن برگزار شده است. در 
جلسات قبل هم اشاره کردم که به دليل برخی از اتهامات، موضوع 
به کارشناسی ارجاع شده است و به محض اينکه نتيجه کارشناسی 
پرونده واصل شود جلسات دادگاه در بخش کيفری در شعبه 
ويژه ادامه پيدا خواهد کرد و دادگاه رای خود را صادر می کند. 
بخش ديگر پرونده در دادگاه حقوقی ما در شعبه ويژه رسيدگی 
به پرونده های خصوصی سازی مطرح رسيدگی است که در اين 
بخش، جلسات دادگاه برگزار شده و به زودی رای اين دادگاه صادر 

و ابلاغ خواهد شد.
 اخيرا در سه مورد از اين پرونده ها که يک مورد فردی در يکی 
از مناطق با قمه و شمشير به تجمع مردمی حمله کرده بود و چند 
نفر را مجروح کرده بود و باعث رعب و وحشت هموطنان شده بود 
از ناحيه دادگاه برای او حکم اعدام صادر شد. در دو مورد ديگر که 
يک مورد در ارتباط با گروهک منافقين بود؛ يک تخريبی را يکی 
از اراذل در ساختمانی انجام داده بود که به مجازات اعدام محکوم 
شد؛ مورد ديگری داريم که يکی از اراذل که در کوچه و خيابان با 
استفاده از سلاح سرد سرقت های متعدد و ربايش مقرون به آزار 
تلفن همراه، کيف و طلاجات خانم ها را انجام داده بود؛ به مجازات 
اعدام محکوم شد. البته، چون اين احکام قطعی نشده از بيان 
جزئيات آنها معذوريم. در مورد ديگری سه نفر از اراذل و اوباش با 
تحريک يکی از گروه های ضدانقلاب البته بدون اطلاع از ارتباط با 
آنها، وارد يکی از ساختمان های دولتی شده بودند و قصد تخريب 
تجهيزات آن ساختمان را داشتند که البته موفق نبودند و خسارات 
جزئی وارد کردند و اين افراد به مجازات حبس های سنگين از ده و 

هشت سال محکوم شدند. 
 در لواسان تعدادی از اعضای شورای شهر و شهرداران سابق 
مرتکب اختلاس و ارتشا شده بودند که پرونده جمع قابل توجهی از 
آنها کيفرخواست خورده است و به دادگاه رفته و در حال رسيدگی 
است؛ در يکی از شهر های ديگر در حاشيه تهران از مجموعه 
شهرداری و شورای شهر، 23 نفر از آنها در يک پرونده دستگير 
شدند و تحت تعقيب قرار گرفتند که اصلا وضعيت مناسبی نيست 
که افرادی که مامور خدمت به مردم هستند مرتکب اعمال مجرمانه 
شوند. در شهر ديگری در حاشيه تهران به جز يک نفر از اعضای 
شورای شهر همه آنها بازداشت شدند، به گونه ای که اين شورای 
شهر منحل گرديد؛ اين حوادث خوشايندی برای جامعه ما نيست، 
اما اراده جدی قوه قضاييه در برخورد با مفاسد وجود دارد و تاکنون 
برخورد های لازم صورت گرفته و از اين به بعد نيز چنين خواهد بود.

 پرونده عيسی شريفی کماکان در ديوان عالی کشور است و 
رای ديوان عالی کشور در اين ارتباط صادر نشده است و به محض 

صدور رای نتايج آن اعلام می شود. 
 بخش کيفری گروه عظام رسيدگی شده منتهی تدبير 
دستگاه قضايی در اين قبيل پرونده ها بر اين است که اولا اموال 
متعلق به بانک ها و بيت المال برگشت داده شود و واحد های 
توليدی به گونه ای تدبير شوند که با اجرای حکم کيفری مواجه با 
تعطيلی و اخلال توليد و بيکاری کارگران نشوند و در مرحله بعدی 
اجرای مجازات کيفری کسی است که در اين پرونده ها محکوميت 
می گيرد. بعد از فرآيند دادرسی اکنون اقدامات مجدانه ای برای 
تسويه بدهی های اين شخص به نظام بانکی کشور در حال انجام 
است؛ و اين امر به طور جدی از سوی همکاران ما پيگيری می شود؛ 
اميدواريم در اسرع وقت بدهی های اين شخص به نظام بانکی تسويه 
شود و با تدبير اتخاذشده به گونه ای عمل شود که واحد های توليدی 
متعلق به اين گروه دچار اخلال نشوند و همچنين مجازات کيفری 
اين شخص نيز اجرا شود. پرونده شکايت ناجا از نماينده مجلس در 
دادسرای عمومی و انقلاب تهران ثبت شده و چنانچه تحقيقات ناظر 
بر آن منجر به جلب دادرسی شود، پرونده به دادگاه ارسال می گردد.

در زمان اختلاس 8 هزار میلیاردی خوابمان برده بود؟
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